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-Vijesti
li. godišnja skupština Društva geod. inženjera

R. N. Srbije
geom.

Na dan 16. marta 1952. godine u
prostorijama T. V. S. u Beogradu odr
žana je II. godišnja skupština Društva
geodetskih inženjera i tehničara N. R.
Srbije.

U prisustvu pretstavnika Društva
inženjera i tehničara Jugoslavije dru
ga Lj. Veljkovića, skupštinu je otvorio
pretsednik Inž. Rade Ukropina koji je
pozvao prisutne da jednim minutom
ćutanja odaju poštu preminulim čla
novima u l!l51 god. i to: Prof. Inž. Dra
gomiru Andonoviću. Pukovniku JNA
Akifu Bešliću geometru, Cimerman
Stjepanu rnl. geometru i Strožak Joži
geod, pomoćniku.

Posle izbora radnog pretsedništva i
usvajanja dnevnog reda prešlo se na
izveštaj o radu i finansiskom poslova
nju.

Izveštaj o radu podnela je sekretar
Društva drugarica Lepa Kostić koja je,
posle kraćeg osvrta na političku situa
ciju i napore naših naroda na izgrad
nji socijalizma, dala kritičku analizu
rada Društva u protekloj godini.

Iz izveštaja se videlo da je decen
tralizacijom našeg privrednog i dru
štvenog života sekcija geodeta Društva
inženjera i tehničara NRS prerasla u
samostalno Društvo sa nazivom Dru
štvo geodetskih inženjera i geometara
NRS sa zadatkom:

1. stručno-naučno i ideološko poli
tičko uzdizanje svojih članova,

2. popularisanje nauke i tehnike i
pomoć u izgradnji stručnih kadrova, i

3. aktivno učestvovanje u ostvare
nju programa KPJ i privrednih pla
nova NRS, odnosno FNRJ u izgradnji
socijalizma.

Uglavnom rad se odvijao po sekto
rima koji su obuhvatali organizactju
stručno naučni rad, štampu i propa
gandu, visoku produktivnost rada i fi
nancije.

Organizacioni sektor uspeo je da
oformi 18 sekcija od kojih 10 u Beo
gradu a 8 sekcija u unutrašnjosti i to
u: Svetozarevu, Zaječaru, Vranju, Ko
sovskoj Mitrovici, Kruševcu, Prištini,
Kragujevcu i Nišu. U Svetozarevu i
Prištini kao mestirna gde su geodetski

stručnjaci najrnnogobrojniji osnovani"
su i Klubovi. Na dan osnivanja Dru
štva bilo je upisano 125 ,članova, a na
kraju 1951 godine 475 člana. Na dan
održavanja skupštine Društvo broji 636
člana, odnosno od početka 1952 godine
učlanjeno je novih 171 drugova. Inte
resantno je da ni jedan geodetski
stručnjak na radu u Geodetskom ode
ljerij u Izvršnog narodnog odbora Beo
grad nije član Društva i da uprava
Društva nije uspela da tamo oformi
svoju sekciju.

Uprava Društva održala je 22 sed
nice na kojima _je prisustvovalo pro
sečno 7 članova Uprave od izabranih
1 O. Održan je i jedan širi vanredan sa
stanak članova Uprave sa članovima
plenuma iz Beograda a po pitanju pro
vere podataka o izginul im drugovima
u NOB-u a za podizanje spomen ploče
u Domu inženjera i tehničara.

U izveštaju je podvučeno da je
uprava Društva primila dva puta ma
terijalnu pomoć u iznosu od po 10.000
dinara od Geodetske uprave NRS što
dokazuje pravilno shvatanje geodet
ske uprave NRS. Sindikalna podružnica
Geodetske sredno tehničke škole dode
lila je pomoć Društvu u iznosu od
2.600 dinara.

Stručno naucru rad odvijao se•
uglavnom preko predavanja i disku
sija. Ovakvim radom članovi Društva

• osposobljavaju se za izvršenje složenih
zadataka naše socijalističke izgradnje
jer se tretiraju aktuelna pitanja iz
naše privrede. Tako su održana sedam
predavanja:

. Dobrivoje Šobić: Izrada geograf
skih karata.

2. Ppuk. Boris Borodin: Izrada kar
tografskog i izdavačkog originala kar
te Jugoslavije razrnere 1 : 500.000.

3. Ppuk. Levi Moris: Reprodukcija
i štampa karte Jugoslavije u razmeri
1 : 500.000 .

4. Dr. Inž. Nikola Cubranlć: Sa puta
po Skandinavskim zemljama. Nove me
tode merenja dužina.

5. Franja Berne: O katastru.
6. Matija Kužnik: O arondaciji.
7. Ivan Č:uček: Geodetsko Iotogra-,
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:metriski ,radovi u FNRJ sa stručnim
filmom.

Pored napred navedenih stručnih
predavanja Društvo je dodelilo Na
rodnom univerzitetu na njihovo traže
nje tri predavača za održavanje popu
larnih predavanja iz geodetske struke.

Uprava društva nije uspela da ot
štampa održana predavanja i pošalje
.sekcijama u unutrašnjost sem preda
vanja »O arondaciji« za koje je sma
trala da je jedno od najaktuelnijih za
-ovogodišnju terensku sezonu.

Sektor za štampu i propagandu
uglavnom je radio na osiguranju sa
radnje i pretplate na »Geodetski list«.
Naglašene je da vrlo mali broj našeg
članstva sarađuje u listu i da je du
žnost svakog člana da svoje iskustvo
prenosi na mlađe putem iznošenja
-svoga iskustva kroz list. Naročito je
potrebno da drugovi iz operative iz
nose svoje iskustvo jer se baš oni bore
sa velikim teškoćama pa o njima i tre
ba da pišu da bi štampa bila zaista
kolektivni vaspitač, propagator i mo
biHzator. Dosadašnji uspeh je vrlo
slab: mali broj pretplatnika, a još ma
nji broj saradnika.

Sektor za visoku produktivnost rada
primio je tokom proteklog perioda sa
mo jedan rad koji nažalost nije ni
kakva novina u geodetskoj praksi.

Posle izveštaja o radu, drug I. Ka
zija podneo je izveštaj o finansiskom
poslovanju.

Pošto je skupština oba izveštaja
usvojila prešlo se na diskusiju, koja je
bila vrlo plodna i u kojoj su pored
ostalog izneti i izveštaji o radu poje
dinih sekcija Društva.

Na osnovu diskusije, koja je sve
strano razmotrila sve nedostatke, pro
puste u radu i probleme, skupština je
donela odluku da se članarina poveća
na 20 dinara mesečno od koga treba
50010 slati Društvu a 500/o će zadržavati
sekcije, a sa važnošću od 1. IV. 1952.
god.

Imajući u vidu diskusiju skupština
je donela sledeće zaključke:

1. Da društvo pojača rad na oku
pljanju ostalih ne obuhvaćenih struč
njaka geodetske struke posvećujući na
ročitu pažnju organizovanju mladih
stručnjaka.

2. Da se Društvo a naročito sekcija
u Novom Sadu angažuje na organizo
vanju geodetskih stručnjaka u A. P. V.
i ispita mogućnost osnivanja novih
sekcija vezanih za sekciju u Novom
:Sadu.

3. Radi boljeg rasturanja našeg
»Geodetskog lista« zadužuju se sve
sekcije i podružnice da izvrše agita
ciju za novu pretplatu te da se pret
plati sekcija odnosno podružnica kao
celina na list radi osiguranja da svaki
član primi list na koji se pretplatio.

4. Radi bolje povezanosti i obave
štavanja celokupnog članstva Uprava
Društva će dostavljati sekcijama sva
predavanja održana u Beogradu i za
pisnike sa svojih sednica. Istovremeno
će sekcija slati izvještaje o radu upra
vi Društva.

5. Radi bolje obaveštenosti i izgra
đivanja članstva potrebno je pored
stručnih predavanja održavati i aktu
elna politička predavanja kako bi se
članstvo upoznalo sa novim merama u
izgradnji naše zemlje.

6. Da se Uprava Društva poveže sa
nadležnim državnim organima radi po
moći u donošenju kako raznih struč
nih tako i organizacionih propisa.

7. Da Uprava Društva povede ak
ciju za osnivanja Saveza Društva geo
detskih inženjera i geometara FNRJ
i da nastoji da osnuje Savez.

8. Da Uprava stupi u vezu sa nad
ležnim radi ispitivanja mogućnosti za
odašiljanje naših članova u inozemstvo
radi usavršavanja.

9. Da preko saveza DIT-a Jugosla
vije ispita mogućnost povezivanja sa
postojećim međunarodnim srodnim or
ganizacijama.

10. Da se organiaaciono učvrste sek
cije, pošalju pravilnici, ispita potreba
traženja dozvole za rad na njihovom
području i nabave pečati.

_ 11. Da se povede akcija za prikuplja
nje podataka o nepravilnom i neza
konskom vršenju geodetskih poslova
od strane nestručnih i neodgovornih
lica.

Na kraju pošto je data razrešnica
staroj Upravi, kandidaciona komisija
predložila je novu Upravu Društva:

Za pretsednika: Inž. Rade Ukropina
Za potpretsednike: Pavišić Nikola

major JNA i Ivančević Rajko.
Za sekretare: Kostić Leposava

Krasojević Milorad
Za blagajnike: Sovranić Dušan

Kazija Ivan.
Naučno stručni sektor: Milutinović

Vasa, Inž, Momčilo Dorđević I Inž.
Slavko Stijačić major JNA.

Sektor za štampu i propagandu:
Inž. Miodrag Jovanović, Inž. Nikola
Cinklović i David Trinki.
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Sektor za visoku produktivnost ra
da: Inž. Sveta Jovanović, Inž. Ilija
Zivković i Steva Lalić, i kao veza sa
veza DIT-a NRS i Uprave Društva

Inž. Zdravko Tanetović.
Pošto je Uprava izabrana akJama

cijom Skupština je završila rad.
Inž. M. D.

Aktivnost Društva geodetskih stručnjaka N. R. Bosne i Hercegovine

Društvo geodetskih stručnjaka NR
BiH koje je 1951. god. osnovano kao
samostalno društvo u okviru DIT-a,
održalo je svoju redovnu godišnju
skupštinu 6. aprila 1952. god. u Sara
jevu. Skupštini su prisustvovali osim
članova iz Sarajeva i mnogi članovi
iz bliže i dalje okolice Sarajeva, kao
i delegati sekcije iz Banja Luke. Pri
sutni su bili i skuštinu pozdravili de
legati Društva inžmiera i tehničara
šumara i agronoma.

Svi učesnici skupštine bili su ne
obično zadovoljni sa radom skupštine,
ier je referat sekretara i diskusija.
koja se je poslije referata razvila, kri
tički obuhvatila problematiku društva
kako sa stanovišta našeg općeg društve
nog razvitka tako i sa stanovišta pro
speriteta svakog pojedinog člana. Ne
dostatak skupštine bio je taj, da joj
nisu prisustvovali naše mlađe kole
ge, kojih u Sarajevu ima priličan broj.
Ispred njih svih došlo je samo dvoji
ca-trojica »delegata«, a ako se druga
rice odvoji kao posebnu grunu, onda
se može konstatovati da one nisu po
slale niti jednog delegata. Ova loša po
java - neuzimanje učešća u društve
nom radu - kod mlađih kolega bila je
na skupštini tretirana kao poseban
problem.

Referat, diskusija i zaključci obu
hvatili su uglavnom slijedeća pitanja:

1) Organizacione sređivanje i učvr
šćivanje društva, a naročito povezi
vanje sa društvom onih geodetskih
stručnjaka koji pojedinačno ili u ma
njim grupama rade na terenu.

Naše društvo je u orošloj godini
dalo inicijativu za osnivanie Saveza
geodetskih društava u FNRj, pa je u
tome smislu poslat dopis svim geodet
skim društvima, odnosno geodetskim
sekcijama DIT-a u kome je traženo
mišljenje po tome pitanju. Skupština
je stavila odboru u zadatak da i da
lje radi na osnivanju Saveznog dru
štva, koje bi nas povezivalo na zajed
ničkom stručnom i društvenom radu

kao i sa međunarodnim geodetskim
društvima.

2) Odboru je stavljeno u zadatak
da u zajednici sa ostalim društvima
Dit-a kao i Savezom Dit-a pretrese
pitanje perspektivnog razvoja društva
te proširenje njegovih funkcija i kom
petencija u skladu sa našim društve
nim razvitkom.

3) Pitanju novih kadrova društvo
treba da posveti veliku pažnju. Od
propagande za upis u geodetske škole,
brigu za vrijeme školovanja do pra
vilnog shvaćanja mladih ljudi. u prak
si. Mlade a i sve ostale članove akti-
vizirati u daljem stručnom i politič
kom uzdizanju.

4) Da se što prije donese tarifnik
za geodeske radove koje izvode držav
ni službenici u svoje slobodno vrije
me, kao i to, ko ima pravo da vrši
te geodetske radove. Time bi se rije
šio jedan gorući-problem, koji je do
sada stvarao nezgodne momente kako
u odnosu na struku tako i u društve
nom odnosu.

5) Da društvo vodi brigu o ljudi
ma i o njihovim opravdanim zahtjevi
ma, a naročito dok se nalaze na te
renskim radovima i da kod donoše-
nia novih propisa bude tumač želja
članstva.

6) Jednodušno je. donešen zaklju
čak da društvo kao i oojedini članovi
pružaju pomoć narodnim vlastima u
izvršenju niihovih zadataka u privre
di, a naročito u reviziii i popisu ka
tastra koji se ove godine sprovodi U>
našoj republici.

7) Pitanju suradnje u našem struč
nom Geodetskom listu i popularizaciji
struke preko dnevnih listova na skup
štini je posvećena velika pažnja. Kon
statovano je, da u prošloj godini nije
i~ naše republike poslat niti jedan
dopis Geodetskom listu o našim zada
cima, problemima, uspjesima i tome
slično. Uoravi društva treba da bude
zadatak da u tome smislu vodi stalnu
i uoornu borbu kako bi se što više
naših članova u prvom redu pretpla-
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tilo na naš jedini geodetski stručni list
i kako bi se drugovi oslobodili »straha
od pisanja«, jer tek preko malih sitnih
saopćenja o zadacima i metodama iz
vršenja zadataka dajemo materijala za
razmišljanje pojedinim našim uzdignu
tim stručnjacima, koji za to imaju i
stručnu i materijalnu bazu da kažu ne
što novo u struci.

Geodetska nastava na univerzitetu u Tucuman-u

Univerzitet u Tucuman-u (Argenti
na) uvodi u nastavni plan geodetskog
odsjeka tehničkog fakulteta jedan no
vi, mogli bi reći najmoderniji predmet
pod naslovom: Radiotecnica y teleme
tria optica y elektronika. Svrha toga
predmeta je da buduće inženjere geo
dezije uputi u rukovanje i čuvanje ra
dio aparata za primanje i davanje, da
im omogući vezu sa srodnim stručnja
cima koji će se služiti takovim apara
tima, da ih nadalje osposobi za odre
đivanje dužina na osnovu nacionalnih
i internacionalnih signala, i konačno,
da ih osposobi, da bi mogli slijediti
aplikaciju elektronike u geodeziji i fo
togrametriji.

Predmet je uveden u četvrtu godi
nu i sluša se kroz dva semestra. U pr
vom semestru predaje Prof. Ing. D. E.
Frias opširno osnove radiotehliike. Cio
materijal je razdijeljen u 17 poglavlja
i obrađuje se teorija: Simbola elektro
tehnike, elemente radiokomunikacija,
elektromagnetske valove, brzinu šire
nja, modulaciju, otpore, kondenzatore,
resonantne krugove, cijevi, pojačala,

Nakon plodne i uspjele diskusije
skupština je izabrala novi upravni od
bor društva u koji su ušli drugovi: Irig,
Aganović, Selimović, Kuzmanović, Ka
bil, Ing. Idrizbegović, Tanćica, Džinić,
Tropan, Arnautović, Ing. Muftić, Mu
harnedagić, Gavrić, Milaković, Hodžić,
Džudža, Kulenović, Vojnović i Smail
begović.

oscilatore, ispravljače, mikrofon, an
tene, harmoničke titraje i t. d.

U drugom dijelu, koji sadržava geo
detsku aplikaciju, a predaje prof. Dr.
G. Schulz, nalaze se u programu, struč
njacima, koji prate ovaj problem po
znate stvari: Radar, Loran, Shoran s
obzirom na aparature i hiperbolični
sistem, zatim Decca, pa onda već do
bro poznati Bergstrandov sistem, pro
blemi meteorologije, teodoliti sa auto
matskom registracijom i konačno
objektivna opservacija (el. oko ili elek
tronski multiplikator). U opširnom
uvodu prof. Dr. Schulz zastupa mišlje
nje da je univerzitet dužan omogućiti
slušačima geodezije da prate razvoj
ove nove discipline u geodeziji i foto
grametriji.

Inicijator svega i vodič je kako iz
gleda ugledni naučni radnik Dr. G.
Schulz, koji je inače porijeklom Nje
mac, dopisni član Bavarske Akade
mij e, koji je gotovo cijeli stručni život
proveo u Argentini.

Naknadno ćemo prikazat jednu pu
blikaciju (No 6) koja je primljena od
Univerziteta Tucuman.

Prof. Cimerman

Promocije na Zagrebačkom Sveučilištu

Ove godine promovirana su u čast
doktora nauka dva naša kolege i to
Ing, Vasilije Andrejev u čast doktora
tehničkih nauka i geom. Mirko Tomić
u čast doktora pravnih nauka.

Irig, Vasilije Andrejev diplomirao je
na Zagrebačkom Tehničkom fakultetu
geodetsko kulturno-tehnički odsjek, a
kasnije i građevinski odsjek istog fa
kulteta. Radio je uglavnom na građe
vinskim radovima, bio je asistent iz

Ing, H. Muftić

geodezije, više geodezije i astronomije,
a od 1948. god. je docent na Tehničkom
fakultetu u Zagrebu -iz predmeta Teo
rijska mehanika i stattka«, koju preda
je građevinarima i geodetima. Sarad
nik je našeg lista u kojem je publici
rao »Izvod formule za redukciju du
žine obješene niti na horizontalu pu
tem parabole umjesto lančanice. G. L.
1951. str. 101. Za nas geodete također
je interesantna njegova knjižica »Pri-
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kaz nekih novijih metoda za rješava
nje sistema linearnih jednadžbi«. Za
greb 1951.

Tema njegove doktorske dizertacije
bila je iz područja mehanike »Prilog
teoriji oscilacija krute ploče i njezine
primjene na proračun dinamički opte
rečenih temelja.'

Na osnovu ovog rada kao i obrane
doktorske dizertacije promoviran je
drug Ing. Vasilije Andrejev 28. VI. 1952
u čast doktora tehničkih nauka.

Drug Mirko Tomić završio je 1929.
god. geornetarski odsjek srednje teh
ničke škole u Beogradu. Za vrijeme
službovanja u Šibeniku položio je VII.
i VIII. razred gimnazije i maturirao na
tamošnjoj realnoj gimnaziji.

Uočivši povezanost pravnih nauka
geodetskim radovima, naročito u po
dručju agrarnih operacija, navelo ga
je da studira pravne nauke. Tako se
1937. god. upisao na Pravni fakultet
Sveučilišta u Zagrebu, na kojem je di-

Stručni Savjet pri Geodetskoj Upravi N. R. Hrvatske
Radi čisto svojih unutrašnjih po

treba i rješavanja općih geodetskih
problema Geodetska Uprava pri Vladi
N. R. Hrvatske imenovala je Stručni
Savjet od stručnjaka naših stručnih i
naučnih ustanova i iz prakse. U sa
vjet su ušli drugovi:

Ing. Stevo Jednak načelnik Geodet
ske Uprave, Dr. Mirko Tomić načelnik
Geodetske Uprave, Ing. Matija Bodor
šef Ureda za novu izmjeru, Vinko Pr
kić geom. šef ureda za triangulaciju i
nivelman; Ing, Branko Palčić direktor
srednje geod. tehn. škole, Bruno Unga
rov geom. šef ureda za katastar u Ši
beniku, Ing, Slavka Macarol izv. prof.

plomirao krajem 1944. god. Na istom
fakultetu polagao je tri propisana rigo
roza (stroga ispita), i na osnovu uspje
šno položenih ispita promoviran je 5.
VI. 1952. na čast doktora pravnih na
uka.

Kolega Tomić kako od oslobođenja
tako i ranije uzimao je vidnog učešća
u našem stručnom i društvenom životu.
Saradnik je našeg lista, a brojnim pre
davanjima na radio stanici popularizi
rao je i razradio djelovanje geodetske
službe na području agrarnih operacija
i katastra zemljišta.

Danas drug Tomić zauzima poloza]
načelnika odjela za održavanje pre
mjera i katastra zemljišta u Geodet
skoj upravi N. R. Hrvatske, a od 1951.
god. je honorarni nastavnih na Geodet
skom odsjeku Tehničkog fakulteta u
Zagrebu iz predmeta »Katastar zemlji
šta i zemljišna knjiga«.

Obojici na njihovom značajnom
uspjehu najsrdačnije čestitamo.

Tehničkog fakulteta, Dr. Ing. Nikola
Cubranić izv. prof. Tehn. fakul., Ing.
Borčić izv. prof. Tehn. fakul., Ing. Ma
to Janković izv. prof. Tehn. fakul., Ing,
Franjo Braum docent Tehn. fakul., Da
nilo Vukovojac georn. direktor geod.
zavoda N. O. grada Zagreba kao pred
stavnik Geodetskog društva Hrvatske.

Stručni savjet će se sastajati po po
trebi i pozivu direktora Geodetske
Uprave pri Vladi NR Hrvatske.

Pozdravljamo ovaj korak geodetske
Uprave pri vladi N: R. Hrvatske pa se
nadamo da će rad ovog savjeta biti
koristan za razvoj i napredak geodet
ske djelatnosti u N. R. Hrvatskoj.

Novi geodetski inženjeri

U toku ove godine diplomirali su na
Tehničkom fakultetu (geodetski od
sjek) slijedeći drugovi: Kovačević Hin
ko, Posarić Zlatko, Rozenberg Kreši
mir, Turk Milan svi 5. IV. 1952., Mu
minagić Abdulah kapetan JNA 16. V.

1952., Arsić Lazar kapetan JNA, te Fi
lipović Mirko 28. VI. 1952. Novim inže
njerima i nadamo se budćim suradnici
ma našeg lista srdačno čestitamo na
uspjehu.


